

EVIDENCE

Ottawa, Wednesday, March 28, 1990

[Text]

The Sub-Committee on Veterans Affairs of the Standing Senate Committee on Social Affairs, Science and Technology, met this day at 7 p.m. to organize the activities of the committee; to examine Veterans Affairs Votes 1, 5, 10, 15 and 20 of the 1989-90 Estimates; and to consider future business of the sub-committee.

Senator Jack Marshall (Chairman) in the Chair.

The Chairman: Honourable senators, this evening we continue our examination of Veterans Affairs votes 1, 5, 10, 15 and 20 of the 1989-90 Estimates. I would like to welcome the Minister of Veterans Affairs, the Honourable Gerald Merrithew, who has taken over from the venerable George Hees.

Before I call on you, Mr. Merrithew, I would like to tell you a little bit about our trip to Veterans Affairs Headquarters in Charlottetown, Prince Edward Island. You will be happy to know that we received most of the answers we were seeking from your officials there, and I would recommend for the future that we follow this same formula whereby the committee hears from your staff first, to pave the way for the minister and to eliminate a lot of work. We heard all about the votes, and with the exception of a couple of points we are satisfied with what we learned. As a matter of fact, on reading your brief, I believe we are more up-to-date than you are. In any event, we will be reporting our findings along with recommendations in the near future, and we hope that you will look at them.

Mr. Minister, I ask that you proceed with your brief.

The Hon. Gerald S. Merrithew, Minister of Veterans Affairs: Mr. Chairman and honourable senators, first I should introduce the person on my right, my deputy minister, Mr. David Broadbent. He is one of four deputy heads I have in the department, the others being in Charlottetown at headquarters and in charge of the Veterans Appeal Board, the Canadian Pension Commission and the Bureau of Pension Advocates. I thank you for having me here tonight. I would like to say one more thing before I begin. It is gratifying to have a committee that is truly interested in Veterans Affairs and the things we do for them in Canada and abroad. I am very much aware of the interest that this committee, and particularly the chairman, has shown toward veterans. Out of due deference to your chairman—and perhaps he would like to lower his head—I would like to take a few moments to say how happy I am that we have a senator on this Hill who has found his niche and who is very willing to help veterans with their particular concerns. I have known Senator Marshall for many years because I, too, commanded an infantry battalion though in a different province. I have been very much aware of his ongoing interest in things military and of concern to veterans. Although we

TÉMOIGNAGES

Ottawa, le mercredi 28 mars 1990

[Traduction]

Le Sous-comité des affaires des anciens combattants du Comité sénatorial permanent des affaires sociales, des sciences et de la technologie se réunit aujourd'hui à 19 h pour organiser les travaux du comité; étudier les crédits 1, 5, 10, 15 et 20 des Anciens combattants contenus dans le Budget des dépenses 1989-1990; et pour examiner les travaux à venir du Sous-comité.

Le sénateur Jack Marshall (président) occupe le fauteuil.

Le président: Honorables sénateurs, nous poursuivons ce soir notre étude des crédits 1, 5, 10, 15 et 20 des Anciens combattants contenus dans le Budget des dépenses 1989-1990. Je souhaite la bienvenue au ministre des Anciens combattants, l'honorable Gerald Merrithew, qui a pris la succession du vénérable George Hees.

Avant de vous donner la parole, M. Merrithew, j'aimerais procéder à un bref compte rendu de notre voyage au quartier général d'Anciens Combattants Canada à Charlottetown dans l'Île-du-Prince-Édouard. Vous serez heureux d'apprendre que les représentants de votre ministère ont répondu à la plupart des questions que nous nous posions, et je recommanderais qu'à l'avenir, le comité procède de la même façon, c'est-à-dire qu'il commence par entendre vos subordonnés afin de préparer le terrain pour le ministre et de faire à l'avance une bonne partie du travail. Nous avons obtenu tous les renseignements voulus sur les crédits et, à l'exception de deux ou trois points, ce que nous avons appris a suffi à nous éclairer. De fait, à la lecture de votre mémoire, j'ai le sentiment que nous disposons d'informations plus récentes que vous. Quoi qu'il en soit, nous ferons rapport de nos conclusions et de nos recommandations dans un proche avenir, et nous espérons que vous en prendrez connaissance.

Monsieur le ministre, je vous demande de bien vouloir procéder à la présentation de votre mémoire.

L'honorable Gerald S. Merrithew, ministre des Anciens combattants: Monsieur le président et honorables sénateurs, j'aimerais commencer par vous présenter la personne à ma droite, mon sous-ministre, M. David Broadbent. C'est l'un des quatre sous-chefs de mon ministère, les autres se trouvant au quartier général à Charlottetown et à la tête du Tribunal d'appel des Anciens combattants, de la Commission canadienne des pensions, et du Bureau de services juridiques des pensions. Je vous remercie de m'avoir invité ce soir, et avant de commencer, j'aimerais ajouter ceci: il est réconfortant de voir un comité s'intéresser sérieusement au ministère des Anciens combattants et aux services que nous leur rendons au Canada et à l'étranger. Je sais pertinemment quel est l'intérêt que ce comité, et particulièrement son président, a manifesté à l'égard des anciens combattants. Par déférence envers votre président—et peut-être souhaitera-t-il baisser la tête—j'aimerais prendre quelques instants pour dire combien je suis heureux que nous ayons, sur cette colline, un sénateur qui a trouvé sa mission et qui est plus que disposé à aider les anciens combattants à régler leurs difficultés. Je connais le sénateur Marshall depuis de nombreuses années car, comme lui, j'ai commandé